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A megyei pártértekezlet tanácskozásáról 
(Folytatás az 1. oldalról) 
Gazdasági eredményeink-
től Iúgff> hogy milyen 
gyorsan valósítjuk meg a 
szocializmust hazánkban, 

milyen ütemben tudjuk dol-
gozó népünk életkörülmé-
nyejt tovább javítani. Gaz-
dasági eredményeinktől függ, 
hogy a kapitalizmussal foly-
tatott ijékés gazdasági ver-
senyben hazánk milyen szol-
gálatot tud tenni a szocia-
lista tábor egészének. Szám-
adatokkal bizonyította, hogy 
megyénk ipara is népgazda-
ságunk egészéhez hasonlóan 
fejlődött S az elmúlt évek 
eredményeként elmondhat-
juk, hogy a megye ipará-
nak szerepe mindinkább nö-
vekszik az ország életében. 
Majd így folytatta: 

— Foglalkozni kell azok-
kal a főbb gazdaságpolitikai 
problémákkal, amelyek az 
elmúlt években már felve-
tődtek és a kongresszusi 
irányelvek alapján továbbra 
is a legfontosabb feladatun-
kat jelentik. 

— A kongresszusi irány-
elvek leszögezik, hogy 

gazdasági tevékenységünk 
vezérlő elve: a gazdasá-
gosság fokozása, a terme-
lékenység emelése, az ön-
költség csökkentése. 
— Az elmúlt években leg-

fontosabb feladataink közé a 
minőség javítása mellett a 
termelés mennyiségi növe-
lése tartozott. Ezt elősegí-
tette a párt és a kormány 
gazdasági politikájának meg-
felelően az új ipartelepek 
számának növelése és a ré-
giek bővítése. Üzembe lépett 
a Szentesi Kontakta Villa-
mosszerelési Anyagok Gyá-
rának első üzeme és a Sze-
gedi Kábelgyár. Bővült a 
Hódmezővásárhelyi Divat-
Kötöttárugyár, a Szegedi 
Falemezgyár, a DÉLROST 
kenderki készítő kapacitása, a 
konzervgyár, a szalámigyár 
és más élelmiszeripari üze-
mek. 

„ . — A termelés növelésének 
jelentós forrása volt a ren-
delkezésre álló géppark egy 
részének kicserélése moder-
nebb. nagyobb kapacitású 
gépekre, valamint az eddig 
kézzel végzett műveletekegy 
részének gépesítése. A gép-
kapacitás kihasználása az el-
múlt években növekedett 
ugyan, azonban korántsem 
kielégítő. Gyakori, hogy a 
beszerzett gépeket csak hó-
napok múlva állítják terme-
lésbe. vagy a már működő 
gépek kapacitását csak kis 
mértékben használják ki. 

— A termelés és a terme-
lékenység növelésének to-
vábbi tartalékait tárta fel a 
Politikai Bizottság 1960 
szeptember 13-i határozata 
alapján végrehajtott norma-
rendezés. Ennek kapcsán 
megélénkült a vállalatoknál 
az üzemszervezés és további 
új tartalékokat tárt fel a 
termelés növeléséhez. Ebben 
ap. időben jórészt felszámol-
ták a munkások hibájából 
adódó veszteségidőket. Foko-
zatosan igyekeznek megszün-
tetni a vállalatvezetés hibá-
jából adódó munkaidő kiesé-
seket is. Ugyanakkor azt is 
tapasztaljuk, hogy 

a technológiai változtatá-
sokat nem mindenütt kö-
veti a normaváltoztatás és 
helyenként újra lazaságok 
vannak a termelés külön-
böző fázisaiban. 

Továbbra sem kielégítő a 
munkanormákkal való folya-
matos foglalkozás a kisebb 
vállalatoknál és szövetkezeti 
iparban. Nagy feladat még 
mindig a munkaügyi appa-
rátus politikai és szakmai 
erősítése, az üzemszervezés 
javítása. 

A beszámoló ezután utalt 
a műszaki fejlesztés jelentő-
ségére. 

— A műszaki fejlesztés 
megvalósulását egyre in-
kább elősegíti a munkások 
és vezetők, valamint a mű-
szaki szakemberek jó 
együttműködése, az újítás) 
mozgalom növekvő ered-
ménye. 

Az elmúlt két évben több 
mint 5000 újítást vezettek be. 
A bevezetett újítások nép-
gazdasági haszna 1060-ban 
17 millió, 1961-ben 25 millió 
forint volt. Az újítások mi-
nőségileg egyre értékesebbek 
és összehangoilabbak a mű-
szaki fejlődés irányával. 

— A műszaki fejlesztés 
területén még igen sok lehe-
tőség van, gyorsabban kell 

előre haladni az úi Ipari sége következtében az el- tőlpar ellátottsága hagyomá-
nyersanyagok felhasználásá-
ban, különösen a műanyag, 
az aluminjum és a hulladé-
kok hasznosításában, széle-
síteni kell a kémiai eljárá-
sok alkalmazását az anyag-
előkészítési és kikészítési f o a beruházások koncentrálá- terv idején és azt követően 

múlt öt évben 44 olyan terv 
készült el, két millió forint 
költséggel, melynek felhasz-
nálására eddig nem került 
sor. 

Érvényesült a megyében is 

nyos építőanyagokkal. 1961-
ben kezdték meg a megyé-
ben a középblokkos építési 
módot a lakásépítkezéseknél. 
A kezdeti eredmények biz-
tatók, de a második ötéves 

totta meg a beszámoló. Je- hárul az építőiparra, a ter-
lentősen megnőtt az érték- vezqkre. Be kell fejezni a 
határon felüli beruházások 
száma — elsősorban a mi-
nisztériumi iparban A taná-
csi Iparban évek óta jellem-
ző a beruházásra szánt ösz-
szegek szétaprózottsága rá 
így a rendelkezésre álló ösz-
szeg nem szolgálhatta jelen-
tősen a műszaki fejlesztést 
és a gazdaságosságot 

A beszámoló megállapítot-

Szegedi Gumigyár építését, 
s megkezdeni az új Szentesi 
Kontaktagyár, a Nagylaki 
Pozdorjalemez üzem és más 
üzemek építését. Bővíteni 
kell a Szegedi Textilműve-
ket rá más üzemeket. 

A várható nagyarányú la-
kásépítés jól szervezett 
végrehajtására már most 
fel kell készülni. 

lyamatokban. Gyorsabban sát célzó irányzat — állapi- a megyében is nagy feladat 
kell előre haladnunk az 
Üzemi anyagszállítás gépesí-
tésében és törekedni kell 
nagyobb mértékben — rész-
megoldásokkal is — a komp-
lex gépesítésre. 

i— A termelékenység eme-
lése tehát — a mennyiségi 
termelés tervszerű és állan-
dó növelése mellett — igen 
alapos munkát kíván a jö-
vőben is. Legfontosabb fel-
adat, hogy elérjük a Köz-
ponti Bizottság határozatá-
ban foglalt irányszámot, 
vggyis azt, hogy 

az Ipari termelés növeke-
désének kétharmad része 
a termelékenység növeke-
déséből adódjék. 

Persze ezt nem szabad a 
Vállalatoknak mechanikusan 
venniök és nem szabad pla-
fonnak tartaniok. 

Utalt a beszámoló arra, 
hogy a megyében folyó gaz-
dasági tevékenységnek mind 
jelentősebb részét képezi a 
növekvő beruházás és az ez-
zel kapcsolatos építőipari te-
vékenység. Az erre utaló 
statisztikai adatok világosan 
mutatják, hogy a párt és a 
kormány beruházáspolitikai 
elvei mind jobban érvénye-
sülnek az állami szervek 
munkájában. Különösen az 
előkészítés javult, bár több 
jelentős beruházás csak több-
szörös programváltoztatással 
valósul meg. (Szalámigyár, 
Kábelgyár. Erőtakarmány-
gyár). Csökken a felesleges 
műszaki tervdokumentáció 
készítés, de a beruházások 
előkészítésének szervezetlen-

ta, hogy építőiparunk jelen- Tovább kell növelni a ter-
tősen fejlődött, jól halad az melékenységet, a panelele-
űj munkások képzése és nö- mes gyártás lehetőségeinek 
vekszik a törzsgárda. Az gyorsabb kidolgozásával, a 
utóbbi időben javult az épí- gépesítés fokozásával. 

Nagyobb gondot 
az ipari javító és szolgáltató 

tevékenységre 
— A helyi ipar rá a sző- tatást ráfizetésessé tették 

vetkezeti ipar feladata — ál- több ágazatban, a forgalmi-
lapította meg a beszámoló adó politikával. Egyes köz-
—, hogy a lakosság számára ponti szervek és a helyi ta-
nagyobb mértékben végezzen nácsi és szövetkezeti szervek 
ipari javító tevékenységet hibája, hogy nem szervezték 
és szeméiyi szolgáltatást. A megfelelően a lakosság ré-
javító és a szolgáltató tevé- szérűi mind nagyobb mér-
kenység színvonala elmarad 
az egyéb szolgáltatási ágak 
(egészségügyi, közlekedési, 
kulturális stb.) színvonalától. 
Ennek több oka van: az or-
szágos irányító szervek a 
ktsz-eket évek óta az áru-
termelésre irányították rá 
ösztönözték. Nem biztosítot-
tak a szolgáltatáshoz meg-
felelő beruházást. A szolgál-

A kongresszusi irányelvek 
kimondják: 

"tttéves tervünk hátralevő 
három esztendejében a 
társadalmi termelés növe-
kedése lehetővé teszi, hogy 
jcjentősebb legyen a reál-
bérek, a reáljövedelmek 
emelése. A rendelkezésre 
álló eszközöket részben 
arra fogjuk felhasználni, 
hogy az átlagbérek növe-
lése mellett tovább javít-
suk a bérarányokat, köny-
nyítsük a kis jövedelmű 
családok helyzetét. El* 
sősorban a gyerekek cs az 
idősek ellátására költünk 
majd többet: az elkövetke-
zendő két-három évben 
emeljük a családi pótlékot 
és az alacsony nyugdíja-
kat*. 

Ennek eléréséért azonban 
komolyan trteg kell dolgoz-
nunk iparban, mezőgazda-
ságban, tudományokban egy-
aránt. 

A beszámoló a foglalkoz-
tatási nehézségek kapcsán 
szólt arról, hogy a vidék 
iparosítása előbbre jut A 
második ötéves tervben a 
megyében előirányzott ipari 
létesítmények nagyon jelen-
tősek. Megvalósításuk szük-
séges, mert tovább javítaná 
a foglalkoztatottság lehető-
ségeit 

Hangsúlyozta a továbbiak-
ban a beszámoló, hogy me-
gyénk közlekedési és hírköz-
lő apparátusa az elmúlt 

^ J ^ ' J ^ i években (riősegítette a' t ^ jobb kielégítését Ma a leg-
fontosabb, hogy növeljük a melrát és a mindennapi élet 

szükségleteinek kielégítését szolgáltatás mennyiségét E z u t á n a m e g y e k e reskedelJ 
gyors, olcsó rá minosegileg m é n e k e r c d m é n y e i v e l f o g . 
kifogástalan munkával. Erre íalkozott. Érdemes megemlí-
különös gondot fordítsanak teni, hogy 
tanácsaink és szövetkezeti 
vezetőink falun és városon 
egyaránt 

Iparvezetésünk színvonala 
A beszámoló ezután az ságaink minden területen 

Iparvezetés színvonalának 
kérdésével foglalkozott A 
Központi Bizottság kongresz-
szusi irányelvei kimondják: 

"További előrehaladásunk 
feltétele a gazdasági veze-
tés megjavítása. A VII. 
pártkongresszus óta a ve-
zetés színvonala emelke-
dett, dc elmarad a növek-
vő követelményektől és a 
tömegek kezdeményezésé-
től.* 
— Az elmúlt években — 

állapította meg a beszámoló 
— a megye iparvezetésének 
színvonala szintén emelke-
dett 

Fejlődtek, tannltak az 
ipari üzemek, vállalatok 
vezetői is, dc a vezetés 
színvonala a javulás elle-
nére a megyében ls elma-
rad a növekvő követelmé-
nyektől. 

Sok felelős vezető nem mu-
tat példát a tanulásban, a 
tudomány, a technika leg-
újabb eredményeinek bátor 
alkalmazásában nem támasz-
kodik megfelelően az üzemi 
kollektívára, a legjobb szak-
emberek tapasztalataira. Ke-
vés még az előrelátás és 
sokszor intézkednek gondos 
számbavétel nélkül. 

— Javult a képzett mű-
szaki vezetők aránya, de 
sajnos, a műszaki alkalma-
zottak mintegy 48 százaléka 
még mindig 6, illetve 8 ál-
talános iskolával rendelke-
zik. A következő három év-
ben lehetőségeinkhez képest 
itt is meg kell gyorsítani az 
egészséges fejlődést. Az el-
múlt években javult a vál-
lalati és más irányító szer-
vek gazdasági szervező mun-
kája, a tervek műszaki meg-
alapozottsága, a terve :csben 
azonban még sok a hiba. 

— Még mindig nem érvé-
nyesül mindenütt az igazga-
tók felelőssége és gyakorlati 

szerezzenek érvényt. Az 
igazgató, a főmérnök, a fő-
könyvelő nem "aláíró*, ha-
nem vezető ott, ahová az ál-

lam állította. Munkájukat 
aszerint értékeljük, hogy sa-
ját területükön milyen ered-
ménnyel hajtják végre pár-
tunk gazdaságpolitikáját. 

A további előrehaladásért 
meg kell dolgoznunk 

Török László elvtárs ez-
után a szocialista munkaver-
seny kérdéseit ismertette. Az 
adatok ismertetése után a 
pártbizottság beszámolója 
megállapította, hogy 

hasznos kezdeményezések 
vannak a szocialista bri-
gádmozgalom magasabb 
formáinak kibontakoztatá-
sára is. 

Felhívta a figyelmet: az üze-
mi párt-, szakszervezeti és 
ifjúsági vezetők, s nem utol-

— Itt kívánunk szólni a 
munkásosztály anyagi, szo-
ciális és kulturális helyzeté-
ről. Az utóbbi években me-
gyénkben az ipari munkás-
ság jobb körülmények között 
él, mint az 1959 előtti idő-
ben. De az életszínvonal 
csak alig valamit emelkedett 
az utóbbi két évben. Ennek 
oka. hogy az 1958/59 években 
elért színvonalat meg kellett 
alapozni az iparban és a 
mezőgazdaságban. Az utóbbi 

6Ó sorban a gazdasági veze- két évben azonban a mező-
tők feladata is, hogy a jövő-
ben még következetesebben 
irányítsák, segítsék a ver-
senymozgalmat 

gazdasági termelés — az 
aszályok következtében — 
nem hozta meg a várt ered-
ményeket 

a megye áruforgalma 3 
milliárd forint 

Javult az élelmiszer ellátás 
cs jelentősen megnövekedett 
a járművek, háztartási gé-
pek, lakberendezési cikkek 
forgalma. Az elmúlt két rá 
fél év alatt a megyében 7000 
tv-készüléket, 5000 motorke-
rékpárt és több mint 500 
személygépkocsit vásároltak. 
A megye lakosságának ta-
karékossági törekvését az 
OTP betétállomány és a 
KST-ben elhelyezett hatal-
mas összegek jelzik. 

— A VII. pártkongresszus 
óta eltelt időszakban végzett 
gazdasági munka eredmé-
nyességéhez hatékony segít-
séget nyújtottak az alsóbb 
pártbizottságok és a pártszer-
vezetek. A szocializmus épí-
tése azonban az eddigieknél 
magasabb fokú, hozzáértőbb, 
sokrétűbb követelményeket 
támaszt mind a párt, mind 
a gazdaságvezetéssel szem-
ben. Az elkövetkezendő Idő-
szakban minden feladatot 
gyorsabban, minőségileg job-
ban, távlataiban előbbrelátó-
an kell megoldania. A kong-
resszusi irányelvek mind-
ezekre egyértelműen felhív-
ják figyelmünket 

Mezőgazdaságunk 
szocialista átalakulásával erősödött 

a munkás-paraszt szövetség 
Megyénk mezőgazdasági Magyar Szocialista Munkás-

helyzetét értékelve a beszá- párt politikájának, amely a 
molp megállapítja, hogy va-
lóra váltottuk az MSZMP 
VII. kongresszusának hatá-
rozatát, mely szerint: 

"Második ötéves tervünk 
egyik legfontosabb feladata 
a termelőszövetkezetek 
uralkodóvá tétele a mező-
gazdaságban és azok poli-
tikai, gazdasági és szerve-
zeti megszilárdítása.* 
— Az átszervezés az ön-

dolgozó parasztság egyetér-
tésével, aktív támogatásával 
találkozott. 

A termelőszövetkezeti moz-
galom fejlesztésében nagy 
érdemeket, szereztek azok a 
kommunista és pártonkívüli 

küzdeni a kedvezőtlen idő-
járással is*. 

A mezőgazdaság szocialista 
átszervezésével egyidőben 
megyenkben is emelkedett a 
termelés színvonala, ennek 
eredményeként nőit a mező-
gazdasági termékek állami 
felvásárlása. Az aUami fel-

munkások, tsz-tagok, értei- vásárlás 1961. évi volumene 
miségi dolgozók, akik éve-
ken keresztül áldozatos mun-
kával, türelmes felvilágosító 
szóval segítették a dolgozó 
parasztokat a szövetkezeti 

munkájuk megbecsülése. Sok- kéntesség lenini elvének be- gazdálkodás útjára. 
felé rángatják őket, nyolc-
tíz lényeges funkciót kap-
nak, legtöbb esetben azon-
ban lényegtelent, de gazda-
sági munkájuktól elvonják 
őket. 

Határozottan kijelentjük, 
hogy a gazdasági vezetők 
elsőrendű pártmunkája: a 
párt gazdaságpolitikájának 
végrehajtása. 

Ennek az elvnek a követ-
kező hónapokban purtbizott-

tartásával ment végbe — 
hangsúlyozta Török László 
elvtárs —, rá ennek eredmé-
nyeképpen 

tovább erősödött a párt és 
a dolgozó parasztság kö-
zötti kölcsönös bizalom. 
Erősödött a munkáshata-
lom alapja: a munkás-pa-
raszt szövetség. 

Az elért eredményekben dön-
tő szerepe van hazánk egész-
séges politikai, gazdasági és 
kulturális fejlődésének, a 

— A Magyar Szocialista 
Munkáspárt Központi Bizott-
ságának kongresszusi irány-
elvei megállapítják: 

»A mezőgazdaság szocia-
lista átalakításának nagy 
eredménye, a párt politi-
kájának fényes igazolása, 
hogy az átszervezés évei-
ben sikerült emelnünk a 
mezőgazdaság termelését 
és árutermelését annak 
ellenére, hogy meg kellett 

kenyérgabonából, vágóállat-
ból, állati termékből mind 
az előző évinél, mind pedig 
a megelőző öt év átlagánál 
nagyobb volt. 1361-ben a 
felvásárlás 1958-boz viszo-
nyítva 22 százalékkal Í960-
hoz képest pedig 11 százalék-
kal növekedett. 

A felvásárlással kapcsola-
tosan utalt a beszámoló ar-
ra, hogy idei felvásárlási 
tervünket kenyérgabonából 
az aszály miatt nem tudjuk 
teljesíteni, g takarmányhiány 
miatt, helyenként nehézsé-
get jelent a hizlalási terv 
teljesítése is. 

Államunk a mezőgazdaság 
szocialista átszervezését és a 

termelés fejlődését Jelentős 
anyagi- és pénzügyi támoga-
tással segítette elő. Ezt a 
célt szolgálta többek között 
a gépesítés, a műtrágya-és a 
minőségi vetőmagellátás, 
talajjavítás, s a mezőgazda-
sági építkezések fokozása, 
valamint az öntözéses ter-
melés szélesítése. 1959-től 
1961-ig, tehát három év 
alatt a megye mezőgaz-
daságának fejlesztésére közel 
egy milliárd forintot fordí-
tottak. A beszámolóban fel-
hozott számadatok ékes bi-
zonyítékai a munkásosztály 
anyagi segítségének, melyet 
parasztságunk igen nagyra 
értékel, de vannak szövetke-
zeti tagok, akik nem látják 
világosan e nagy anyagi se-
gítség jelentőségét. Ebben 
pártszervezeteink és megyei 
pártbizottságunk is hibásak — 
állapította meg a beszámoló. 

A továbbiakban a beszá-
moló az állami gazdaságok 
által elért eredményeket ele-
mezte, rámutatott arra, hogy 
teljesítették az állam iránti 
kötelezettségeiket, 

alkalmazták az új techni-
kai eljárásokat, aminek 
eredménye lett, hogy ko-
moly mértékben növeked-
tek a főbb növények ter-
mésátlagai. 

A gazdálkodás feltételeinek 
tovább javítását segíti az a 
tény, hogy 1960. decemberé-
ben elrendelték az állami 
gazdaságok egységes irányí-
tását. Megyénk állami gaz-
daságaiban az utóbbi évek-
ben kialakult és évről-évre 
erősödik az a vezető gárda 
rá munkáskollektíva, amely 
képes a növekvő feladatok 
teljesítésére. A hozamok nö-
vekedése mellett azonban fo-
kozottan állítsák előtérbe a 
termelési költségek csökken-
tését 

A gyengébb tsz-eknele 
konkrét segítségre 

van szükségük 
A beszámoló a tsz-ek szer-

vezeti, gazdasági és politikai 
megszilárdításának kérdéséit 
is taglalta. Megemlítette, 
hogy az átszervezés eredmé-
nyeként jelenleg 167 tsz és 
27 tszcs gazdálkodik, A ter-
melőszövetkezetek vezetőit 
megalakuláskor a tsz-tagok 
többségükben saját soraikból 
választották. A gazdasagi ve-
zetés megerősítése érdekében 
1959 óta állami támogatás-
sal 67 elnök, 158 mezőgaz-
dász és 87 könyvelő került 
a termelőszövetkezetekhez, 
akik igen sokat segítettek a 
tsz-ek gazdasági megerősíté-
sében. Jelenleg a termelő-
szövetkezetek szakmai ve-
zetése és irányítása általá-
ban jónak mondható. Javult 
a kollektív vezetés, egyre 
ritkább a szövetkezeti de-
mokrácia megsértése rá az 
önkényeskedés. 

Az irányítás és a munka 
szakszerűségének javítása ér-
dekében a tsz-elnökök, a 
könyvelők, a brigádvezetők 
és a tagok részére különféle 
iskolákat és tanfolyamokat 
szerveztek. Ennek során 120 
elnök 120 könyvelő és 200 
brigádvezető nyert képesí-
tést. Több mint 1000 tsz-tag 
különböző öntözési, baromfi-
tenyésztési, növényvédelmi 
szaktanfolyamot végzett. 
Mindezzel növekedett mind 
a vezetők, mind a tagok 
szakmai felkészültsége, mclv 
egyik fontos feltétele a 
tsz-ek jobb gazdálkodásának. 

A beszámoló megállapí-
totta, hogy 

a növénytermelés szerke-
zete évek óta belterjesebb 
irányban fejlődik, 

és elemezte a főbb növény-
féleségek termésátlagainak 
növekedését. Kitért az idei 
aszály okozta károkra és rá-
mutatott arra, hogy a meg-
ismétlődő aszályos időjárás 
következtében az öntözéses 
gazdálkodás méginkább elő-
térbe került. Erre vonatko-
zóan a megyei pártbizottság 
rá a megyei tanács 1960. 
október 31-én tartott együt-
tes ülésén határozatot ho-
zott az öntözéses terület 
nagyarányú növelésére. En-
nek eredményeként a tsz-
ekben 1961-ben 12 253. ka-
taszteri holdat rendeztek be 
öntözésre, ami 1962 végéig 


